

မာရီဘားဘားဇော်(မု)ဖုကံဒိဉ်ခိဉ်နာ်လါအလဲပုအဂုဖုဉ်ကိဉ်

ဖုကံဒိဉ်(မု)မာရီဘားဘားဇော်လါအမုကညိဒိကလုဉ်ခိဉ်နာ်ခိဉ်ထီဉ်တဂလါအလဲပုအံး မုခုဉ်အဲဉ်ယုဉ်ကရုခိဉ်လါလဲမာဘားဇော်ဒီးနးကွံဉ်ကွံဉ်အဖိ(၆)ဂလါအကျါအဖိခါဝဲကိတဂန့ဉ်လါ.အဲ အိဉ်ဖျဉ်ထီဉ်(၁၉၄၁)န့ဉ်လါနိဉ်ဝဲဘာဉ်(၂၇)သီဖဲဝဲတကူဉ်ကီဉ်ခိအလိဉ်ကီဉ်ဆဉ်ပုန့ဉ်လါ.ဖဲန့ဉ် (၁၉၅၈)အဲဖျဉ်ထီဉ်ကီဉ်သုလုတီထီကွဲဖဲဖုဉ်ပုဉ်ကီဉ်ရုဉ်နိဉ်သယိထဉ်သဝီပုန့ဉ်လါ.ဒဲန့ဉ်အသိးဖဲန့ဉ် (၁၉၆၀)န့ဉ်အဲဖျဉ်ထီဉ်ကီဉ်ပယီတီထီကွဲဖဲဝဲတကူဉ်န့ဉ်လါ.

ဖဲထီဉ်တီထီကွဲလါဝဲတကူဉ်အဆာကတီဉ်အဲန့ဉ်လါမာသကိးတံးဒဲဝဲတကူဉ်ကွဲဖဲကရုအပုက ရုဖိတဂအသိးဒီးဖဲန့ဉ်(၁၉၆၂)လါမးရုဉ်(၂)သီဖဲသုးမိစိရါန့ဉ်ဝဲဟံးန့ဉ်ဆုဉ်ထံကီဉ်စိကမိဝဲအလိဉ်ခံ အ ဝဲဂဲလိဉ်ထီဒါဝဲသုးမိစိရါသန့လါတံးသုဉ်သုးဖုအပုန့ဉ်လါ. ဖုကံဒိဉ်(မု)မာရီဘားဘားဇော်န့ဉ်လါမာသ ကိးတံးဒီးကီဉ်ပယီဒဲဘုဉ်ကညိကရု **All Burma Karen Organization (ABKO)** ဟံးန့ဉ်မုဒါလါ သးစာ်ကရု တံးလါကရုကရိဝဲကျါအသိး ဒီး န့ဉ်လါဟူးဂဲထီဒါဝဲ သုးမိစိရါသန့လါတံးသုဉ်ဆုဉ်သးဂဲ အပုန့ဉ်လါ. အါန့ဉ်အန့ဉ် ဖဲန့ဉ်(၁၉၆၄)အဲဆာတံးဝဲ လါကဒုးထီဒါသုးမိစိရါသန့လါ တံးဖိဉ်စုကဝဲ အကျဲအယိ လဲဝဲဆုထံထဉ်ကီဉ်ခိဆုကညိကမျါတံးထုဉ်ဖျဲးသုးမုဒိဉ် **Karen people Liberation Army (KPLA)** သုးရုဉ်(၂)တံးလိဉ်ဒီးန့ဉ်လါကဲသုးမာတံးဟံးဆာအတံးမးန့ဉ်လါ.

ဖဲန့ဉ်(၁၉၆၇)န့ဉ်တံးဟ့ဉ်လါကပီအီလိဉ်လါဒဲသုးခိဉ်ယီတဂအသိးဒီးတကတီဉ်ယီတံးဟ့ဉ်အီစုဉ်ကိး မုဒါဒဲကီဉ်ရုဉ်ထံဂုဉ်ကီဉ်သးမုဒါခိဉ်တဂအသိးန့ဉ်လါ.လါခံအဲဝဲဘဉ်တံးဆုထီဉ်အီဆုကီဉ်သုလုမုထီဉ် တခိဒီးဟံးထီဉ်ဖိဉ်ထီဉ်မုဒါလါကညိတံးထုဉ်ဖျဲးသုးမုဒိဉ်(**KNLA**) ဟိဉ်ကဝီဖဲသုးကု(၁),သုးကု(၄),သုးကု(၆)ဒီးသုးကု(၇)ဟိဉ်ကဝီအပုဒဲသုးရုဉ်ခိဉ်ခံ,တံးဒုးရဲဉ်ကျဲ ခိဉ်,သုးကျဲခိဉ်မုဒါသုဉ်တဖဉ်န့ဉ်လါ.ဖဲလိဉ်ခါသးမးန့ဉ်ပျီအဆာကတီဉ်အဲဝဲဟံးန့ဉ်မုဒါဖဲ **DAB** **Democratic Alliance of Burma** သုးကျဲခိဉ်တဂအသိးန့ဉ်လါ.

ဖုကံဒိဉ်(မု)မာရီဘားဘားဇော်ခိဉ်နာ်လါအလဲပုကွံဉ်တဂအံးအိဉ်ဒီးတံးတိဉ်ကျဲဒီးအကစာ်ဒဲဝဲလါခံဆီသ လဲကျဲစုကဝဲတံးဟံးဆာအကျဲသန့ဆုတံးလါတံးကရုကရိကမျါဒီးတံးဟ့ဉ်ပိညါကမျါအကျဲသန့သုဉ်တ ဖဉ်န့ဉ်လါ.ဒဲသိးကညိစာသ့ဉ်သီသုဉ်တဖဉ်ကလဲမာလိမာဒီးဘဉ်တံးကူဉ်ဘဉ်ကူဉ်သုအပတီဉ်ထီ လါထံကီဉ်သဘုဉ်တဘုဉ်ကသုအဂီဉ်အဲအိဉ်ဒီးအတံးတိဉ်ဟံးဒီးဒဲအတံးတိဉ်ကျဲအသီတဘိအသိးအဲ ငုးအိဉ်ထီဉ်ဝဲ **KSO** ကရုဖဲကီဉ်ကွဲဉ်တံးဝဲခိဉ်ခိဉ်ဘိကိးအပုဖဲန့ဉ်(၁၉၉၇)န့ဉ်လါ.

ဖဲဒုးအိဉ်ထီဉ် **KSO** ကရုအခါ ခုဉ်အဲဉ်ယုဉ်ခိဉ်နာ်ခိဉ်ထီတဖဉ် ဩအီမာပျဲမာဖုးအီ အကလုဉ်ကလုဉ် သန့ကု ဒဲအတံးတိဉ်ဟံးအတံးန့ဉ်အိဉ်ဝဲအသိး ဒဲသိးကလါထီဉ်ပျဲထီဉ်အဂီဉ် အဲကျဲးစားဂဲ လိဉ်ဝဲသပျံဉ်ပျံ န့ဉ်လါ. ဒဲတံးတိဉ်ကျဲအသိး အဲဒီးအဟံဉ်ဖိဉ်ဖိဉ်ဖဲတုဝဲကီဉ်အဲမဲရကု ဖဲလါအီကူဉ်န့ဉ် (၂၀၀၀) အပုန့ဉ်လါ. အဲဆီလါအသးဖဲ မံဉ်န့ဉ်စိထဉ်ကီဉ်ဖဲဉ် ဝဲဉ်စုဉ်လိဉ်ဖိဉ်ဝဲအလိဉ်ခံ ဒဲသိးကညိဖိဉ်လါ ဟဲတု ဖဲမံဉ်န့ဉ်စိထဉ်ကီဉ်ဖဲဉ်တဖဉ် ကဆီလါသးအိဉ်ဘဉ် မုဉ်မုဉ်ခုဉ်ခုဉ် ဘျုဘျုဆီဆီ ကသုအဂီဉ် အဲအိဉ်ဒီး အ တံးထံဉ်လါအထီဒီးကရုကရိဒုးအိဉ်ထီဉ်(ခုဉ်စံဉ်အဲဉ်)ကရုဖဲန့ဉ်(၂၀၀၂)ဒီး(၂၀၀၃)ဒီးတကတီဉ်ယီဟံး န့ဉ်မုဒါဒဲ ကရုပုဟ့ဉ်ကူဉ်တံးဖိတဂအသိးန့ဉ်လါ. အါန့ဉ်အန့ဉ် အဲဝဲလဲဝဲဆု ကီဉ်အဲမဲရကုကီဉ်ဖဲဉ် အဂ လါတဖဉ်လါကညိဖိဉ်အိဉ်ဆိးအလိဉ်ထဲးဂံးထဲးဘါဒီးဒုးအိဉ်ထီဉ်ကညိတဂသုဉ်တဖဉ်န့ဉ်လါ.ဒဲန့ဉ်အသိးက

ညီဒီတကလုာ် တၢ်ယုတၢ်ဖိး ကအိၣ်ထီၣ်အဂီၢ် အဝဲတအိၣ်ဘျးအိၣ်သါဝဲ နီတဘျီဘၣ်, ဟ့ၣ်လီၤအသး လဲၤ အိၣ်သကိးအိၣ်ဖျိၣ်ထံၣ်လိာ်သးဒီးကညီတစၢလၢကညီဘၣ်ကီဘၣ်ခဲဒဲကဝီၤပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ,ကီၢ်ခဲဒဲနဒၣ်ပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, ကီၢ်မလ့ၣ်ပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ ဒီးကီၢ်ကိၣ်တဲၣ်ပူၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အါန့ၣ်အန့ၣ် နသိးကညီပူၤဖိၣ်စုကဝဲၤ ကရူၢ်က ရၢလၢ အလီၤဖးသ့ၣ်တဖၣ် နသိးကအိၣ်ဘၣ်က့ၤ တဖုယီလၢ ကညီနီၢ်တယၢ်တဘျီအဖီလၢ် ကသ့အဂီၢ် အဝဲဟ့ၣ်လီၤသး ထဲးဂံၢ်ထဲးဘါ သပျံၣ်ပျံၣ်ဒီး လၢခံကတၢ် ခိဖျိလၢတၢ်ဆါအါ ပသိၣ်ခဲစၢတၢ်ဆါအယီ အဝဲစူးကွံာ်အသးဖဲန့ၣ်တန့ၣ်အံၤ(၂၀၀၈)လါမ့ၤ(၁၁)သီဂီၤခီ(၁၁)န့ၣ်ရံၣ်မံးနံး(၂၀)အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.